
Aan de voorzitter van de  
gemeenteraad van Echt-Susteren 
dr. J.W.M.M.J (Jos) Hessels 
Nieuwe Markt 55 
6101 CV Echt 

Echt-Susteren, 26 maart 2022 
 
 
Betreft: Verslag informatiefase 
 
Op 17 maart 2022 ben ik door de vertegenwoordigers van de in de gemeenteraad gekozen partijen 
unaniem aangewezen als formateur. Op 22 en 23 maart 2022 heb ik bilaterale gesprekken gevoerd met 
vertegenwoordigers van alle partijen inzake de gewenste coalitievorming. Graag wil ik u middels dit 
verslag informeren over de uitkomst van deze verkenningsfase.  
 
Op basis van de door mij gevoerde gesprekken met de vertegenwoordigers van de in de gemeenteraad 
gekozen partijen kan ik het volgende constateren: 
 
1) PNES geeft aan zeer tevreden te zijn over het beleid dat de afgelopen raadsperiode is gevoerd en 

wenst een voortzetting van dit beleid. De voorkeurscoalitie betreft PNES-CDA-DES-GroenLinks. 
PNES wil twee wethouders leveren in het nieuwe college van B&W. PNES heeft tevens 
aangegeven niet aan een coalitie te willen deelnemen zonder deelname in het nieuwe college van 
B&W. 
 

2) Lijst Samenwerking geeft aan tevreden te zijn over het beleid dat de afgelopen raadsperiode is 
gevoerd en wenst een voortzetting van dit beleid (zij het met enkele kleine accentwijzigingen). De 
voorkeurscoalitie betreft PNES-Lijst Samenwerking-CDA. Lijst Samenwerking wil 2 wethouders 
leveren in het nieuwe college van B&W.  

 
Ook een brede coalitie van de vier grootste partijen of een raadsbrede coalitie van alle partijen is 
voor Lijst Samenwerking een mogelijkheid. Lijst Samenwerking heeft tevens aangegeven niet aan 
een coalitie te willen deelnemen zonder deelname in het nieuwe college van B&W. 

 
3) CDA geeft aan zeer tevreden te zijn over het beleid dat de afgelopen raadsperiode is gevoerd en 

wenst een voortzetting van dit beleid. De voorkeurscoalitie betreft PNES-CDA-DES-GroenLinks. 
CDA wil twee wethouders leveren in het nieuwe college van B&W. CDA heeft tevens aangegeven 
niet aan een coalitie te willen deelnemen zonder deelname in het nieuwe college van B&W. 
 

4) DES geeft aan zeer tevreden te zijn over het beleid dat de afgelopen raadsperiode is gevoerd en 
wenst een voortzetting van dit beleid. De voorkeurs coalitie betreft PNES-CDA-DES-GroenLinks. 
DES wil één wethouder leveren in het nieuwe college van B&W. DES heeft tevens aangegeven niet 
aan een coalitie te willen deelnemen zonder deelname in het nieuwe college van B&W. 
 

5) GroenLinks geeft aan overwegend tevreden te zijn met het gevoerde beleid en is van mening dat 
de coalitie die het meest recht doet aan de verkiezingsuitslag gevormd wordt door PNES, Lijst 
Samenwerking en CDA. In deze samenstelling van de coalitie ziet GroenLinks geen rol voor zich 
zelf weggelegd gezien de getalsmatige suprematie van de overige partijen binnen deze coalitie. 

 
Indien deze coalitie niet mogelijk blijkt te zijn pleit GroenLinks voor voortzetting van de huidige 
coalitie van PNES-CDA-DES-GroenLinks, eventueel aangevuld met D66. GroenLinks is onder 
voorwaarden bereid om aan deze coalitie deel te nemen zonder deelname in het college. 

 
6) D66 geeft aan in algemene zin tevreden te zijn met het gevoerde beleid maar geeft aan enkele 

andere accentwijzigingen te willen leggen. De voorkeurscoalitie betreft PNES-Lijst Samenwerking-
GroenLinks-D66. D66 wil één wethouder leveren in het nieuwe college van B&W. D66 acht de kans 
klein dat zij zullen deel nemen aan de coalitie zonder deelname in het college, echter sluit dit niet 
helemaal uit.  



 
7) DES heeft aangegeven Lijst Samenwerking uit te sluiten van coalitiedeelname. Verder wordt geen 

enkele partij (door een andere partij) a priori uitgesloten van deelname aan de coalitie. 
 
Ik kan derhalve reeds concluderen dat de partijen in unanimiteit (zeer) tevreden zijn over het beleid dat 
de afgelopen vier jaar gevoerd is in onze gemeente en dit beleid derhalve zonder meer dient te worden 
voortgezet.  
 
Op basis van de door mij gevoerde gesprekken heb ik geconstateerd dat de partijen PNES, CDA en 
DES een ferme wil hebben om de huidige coalitie voort te zetten. Deze partijen hebben richting mij als 
formateur allen de uitstekende onderlinge verhoudingen en sfeer binnen de huidige coalitie en het 
college geprezen. Zij geven aan dat vertrouwen in elkaar, de bereidheid elkaar iets te gunnen en de 
collegiale en vriendschappelijke samenwerking er toe hebben geleid dat de gemeente Echt-Susteren de 
afgelopen jaren een baken van rust en stabiliteit is geweest op politiek en bestuurlijk vlak. Zij zijn van 
mening dat mede hierdoor onze gemeente er nu op tal van terreinen uitstekend voor staat. Dit is voor de 
partijen een belangrijk argument om te pleiten voor een voortzetting van de huidige coalitie. 
 
Voorts hebben de partijen PNES, CDA en DES aan mij als formateur aangegeven vier jaar geleden een 
zeer ambitieuze agenda voor de toekomst van onze gemeente te hebben gepresenteerd die 
momenteel volop in uitvoering is. Eén periode van vier jaar is te kort geweest om deze ambitieuze 
agenda geheel uit te voeren. Men wil graag samen het karwei afmaken. Het feit dat de huidige 
coalitiepartijen PNES, CDA, DES en GroenLinks samen 1 zetel hebben gewonnen bij de 
gemeenteraadsverkiezingen zien de partijen als uiting van vertrouwen in het gevoerde beleid door de 
kiezer en een uitgesproken wens tot voortzetting van dit beleid. 
 
Ik concludeer derhalve dat een grote meerderheid van de raad voorstander is van voortzetting van de 
huidige coalitie gevormd door de partijen PNES, CDA, DES en GroenLinks. Deze partijen kunnen 
steunen op een ruime meerderheid in de gemeenteraad van 16 van de 23 zetels. 
 
Tevens heb ik als formateur bekeken welke opties er zijn voor een (raads)brede coalitie, waar vooraf 
reeds in de media op is gespeculeerd en die ook door Lijst Samenwerking als mogelijkheid is 
ingebracht. Die opties acht ik zeer beperkt tot feitelijk en wettelijk onmogelijk. 
 
Ten aanzien van het aantal wethouders in het nieuwe college van B&W wordt vooropgesteld dat een 
optelsom van de claims van de partijen zou leiden tot een wettelijk onmogelijke situatie van meer dan 6 
wethouders. Op grond van de gemeentewet is een formatie omvang van 6 wethouders met een 
maximum van 5,5 FTE toegestaan. Een overgrote meerderheid van de partijen heeft mij voorts 
aangegeven hun geclaimde positie in het nieuw te vormen college van B&W niet op te willen geven ten 
gunste van een andere partij. 
 
De formateur heeft ten aanzien van de omvang van het college van B&W ook nadrukkelijk 
kennisgenomen van het Overdrachtsdocument 2022. In dit document wordt vanuit de ambtelijke 
organisatie nadrukkelijk aangegeven dat het sterk de voorkeur heeft het aantal wethouders zoveel als 
mogelijk te beperken – waarbij de formateur deze opmerking zo interpreteert dat vijf wethouders 
eigenlijk al het maximum is – mede vanwege het risico op een verminderd daadkrachtig bestuur. Voor 
de volledigheid is hieronder een partieel (cursief gedrukt) citaat opgenomen afkomstig uit het 
Overdrachtsdocument 2022, p. 77: 
 
“Ten aanzien van het aantal wethouders is er vanuit organisatorisch oogpunt een voorkeur om het 
aantal wethouders zoveel mogelijk te beperken. Immers hoe meer wethouders zitting hebben in het 
college, hoe meer afstemming en overleg onderling en met de organisatie nodig is. Ook kan dit leiden 
tot versnippering die ten koste kan gaan van daadkracht. Er kunnen complicaties ontstaan omdat vele 
onderwerpen inmiddels regionaal georganiseerd zijn en het organisatorisch soms erg lastig is om alle 
portefeuillehouders bij elkaar te krijgen.” (1) 

 

Een meerderheid van de partijen heeft aan mij kenbaar gemaakt, gezien de omvang van onze 
gemeente, een maximum van 5 wethouders maatschappelijk aanvaardbaar te vinden,  



maar dit ook als maximaal aantal te zien. Als formateur moet ik voorts vaststellen dat een verdere 
uitbreiding van het college van B&W met een extra collegelid in het huidige tijdsgewricht moeilijk 
uitlegbaar is. Zeker nu (a) een politieke noodzaak daartoe ontbreekt en (b) ambtelijk juist wordt 
aangestuurd op een beperking van het aantal collegeleden. 
 
Tevens heeft DES aangegeven Lijst Samenwerking uit te sluiten van coalitiedeelname waardoor de 
optie van een (raads)brede coalitie feitelijk onmogelijk is. 
 
Gezien bovenstaand feitenrelaas kan ik niet anders dan concluderen dat onderhandelingen over een 
voortzetting van de huidige coalitie van PNES-CDA-DES-GroenLinks eventueel aangevuld met D66 de 
meeste kans van slagen hebben. 
 
Ik zal nu het formatieproces opstarten en het voortouw nemen bij het schrijven van een proeve van een 
coalitieakkoord op basis van de verkiezingsprogramma`s van de partijen, dat als basis zal dienen voor 
verdere inhoudelijke gesprekken. Het streven is vanzelfsprekend om zulks op korte termijn te realiseren. 
Ik heb hierbij nadrukkelijk in ogenschouw genomen de maatschappelijke verontwaardiging en het 
onbegrip dat is ontstaan na de ellenlange landelijke kabinetsformatie en wenst op korte termijn te 
komen tot een daadkrachtig en ambitieus gemeentebestuur.  
 
Hoogachtend, 
 
 
drs. J.D.M. (Jeroen) Meulenberg RA 
Formateur 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Voetnoten: 

1. Overdrachtsdocument 2022 gemeenteraad, p. 77. 


